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EEU-AKTIVADO EN FREIBURG  

 
EȋROPA KONFERENCO ĂZAMENHOF KIEL ANTAȋULO DE HOMAJ RAJTOJñ 

 

La Germanan Esperanto-kongreson enkondukis la 3-an de junio 2017 EȌropa Konferenco 

dediǗita al 100-jara datreveno de la morto de Zamenhof, kiun organizis EȌropa Esperanto-

Unio. La konferencon enkondukis per kelkaj vortoj kaj poemo pri Zamenhof de K.Kalocsay la 

prezidanto de EEU dro Seán Ó Riain kaj prezentis la Ǘefan kaj honoran gaston de la 

konferenco kaj de la kongreso, doktoron Vytenis Andriukaitis, komisionanon de EȌropa 

Komisiono pri sano, kiu prezentis la Ǘefreferaǳon pri la temo. Vi povas legi ǡin en la sekva 

kontribuo al la Bulteno. Sekvis la prelego de Ulrich Brandenburg, nova estrarano de EEU, 

iama ambasadoro de Germanio en kelkaj landoj. La tria preleganto estis Jozefo Reinvart, 

ankaȌ nova estrarano de EEU kaj ankoraȌ aktiva diplomato de Slovakio, kiu parolis pri la 

ǡisnunaj sukcesoj de poresperanta agado en pasinta kaj Ǘi tiu jaro en la viġegradaj landoj kaj 
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la perspektivoj. Fine parolis Zlatko Tiġljar pri grava potenciala kontribuo de Zamenhof al  

nuna novkreado de EȌropa Unio. La du lastaj referaǳoj aperos en la sekva numero de la 

Bulteno.  

 

Fine de la konferenco Seán Ó Riain invitis d-ron Andriukaitis al la scenejo por solene 

proklami lin Honora membro de EEU. Li iǡis la 8-a honora membro. 

 

Zlatko Tiġljar 

 

 

 

PAROLADO DE KOMISIONANO VYTENIS ANDRIUKAITIS 

»Zamenhof ï antaȌulo de homaj rajtojç  
 

Mi volas danki al Ǘi-tiu 

komuna konferenco de la 

EȌropa Esperanto-Unio 

kaj la Germana 

Esperanto-Asocio por la 

invito partopreni. 

 

ǖi-jare ni festas la 

centjariǡon de la morto de 

d-ro Ludoviko Zamenhof, 

pensulo, poeto kaj 

viziulo, la iniciatinto de 

Esperanto, kiu estis 

agnoskita de UNESKO en 

1959  kiel "unu el la 

grandaj personecoj de la 

homaro". Esperanto nun 

aǡas 130  jarojn kaj estas 

en Ǘiutaga uzo en pli ol 120  landoj, kaj estas pli ol 1.500  stratoj tra la mondo kiuj nomiǡas 

"Esperanto" aȌ "Zamenhof". Kiel litovo, kuracisto kiel D-ro Zamenhof, kaj kiel parolanto de 

Esperanto, estas por mi granda plezuro paroli Ǘi tie. 

 

Umberto Eco iam skribis: 

 

ñHomoj Ǘiam perceptas Esperanton kiel la proponon de iu ilo. Ili scias nenion pri la idealo 

kiu vivigas ǡin. Tamen estas la biografio de Zamenhof kiu sorǗis min. Endas pli bone konatigi 

tiun aspekton.ñ 

 
Mi Ȅatus paroli pri kelkaj aspektoj de la vivo kaj verkoj de Zamenhof. Li estis Ȅatata kuracisto 

kaj okulisto, kiu traktis malriǗulojn senpage. La fakto ke li iniciatis la solan vivantan lingvon,  

kies naskiǡdato kaj loko, la 26-a de julio 1887  en Varsovio, estas konata, aparte de 

esperantistoj. Oni ofte forgesas, ke estis pli ol 900 provoj dum la historio por krei komunan 

lingvon por la homaro - Ǘiuj el ili malsukcesis krom la provo de Zamenhof! Tamen, mia Ǘefa 

temo hodiaȌ estos la pli politika atingo de Zamenhof, kiel antaȌulo de homaj rajtoj kaj kiel 

pasia defendanto de paco, la plej baza homa rajto. Por kompreni la kontribuon de Zamenhof 
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en Ǘi tiu kampo, endas diri kelkajn vortojn pri la historiaj cirkonstancoj en la 19-a jarcento en 

la parto de EȌropo de kiu li venis. 

 

Zamenhof estis judo kiu naskiǡis en Bjalistoko la 15-an  de decembro 1859. Bjalistoko estas 

nun en orienta Pollando, sed tiam ǡi troviǡis en la litova provinco de la Rusa Imperio. Liaj 

ligoj kun Litovio estas multaj, interalie ke li edziǡis kun knabino de Kaunas, Klara Zilbernik. 

Dum la juneco de Zamenhof Bjalistoko estis urbo de 30.000 loǡantoj kaj estis tre plurlingva: 

la rusa, la germana, la pola, la belorusa, eǗ la litova, aȌdiǡis en ǡiaj stratoj. La plimulta lingvo 

estis la jida, Ǘar ǗirkaȌ du trionoj de la tiama loǡantaro de Bjalistoko estis judoj.  Zamenhof 

estis frapita per la manko de kompreno, kiu kaȌzis konstantan malamikecon kaj konfliktojn 

inter la lingvokomunumoj. Kelkfoje tiuj konfliktoj estis perfortaj. Ili ne komprenis la lingvon 

de la najbaro. Tial Zamenhof sentis ke la unua paȄo al repacigo kaj paco estus havigi al ili 

komunikilon - lingvo, tre facile lernebla, kie  Ǘiuj povus renkontiǡi kiel egaluloj kaj kie la 

fortuloj ne plu altrudus sian lingvon al la aliaj. 

 

 

La kerna inspiro de la vivlaboro de Zamenhof estis anstataȌigi konflikton kaj militon per 

paco, harmonio kaj kunlaboro. La lingvo kiun li iniciatis, Esperanto, estis nur ilo, kvankam 

grava ilo, por atingi tiun celon. En 1915 Zamenhof publikigis sian Alvokon  al la Diplomatoj 

en kiu li ellaboris kelkajn principojn por ke la paco kiu sekvos la Unuan Mondmiliton ne estu 

nur portempa batalhalto, sed daȌripova paco. Du principoj estas signifaj: la egaleco, aȌ 

egaleco de estimo, de Ǘiuj landoj kaj de la etnoj ene de Ǘiuj landoj; kaj alvokon por la starigo 

de Unuiǡintaj ȃtatoj de EȌropo, kiu devus havi supernacian EȌropan Kortumon por certigi ke 

Ǘiu nacia registaro kaj Ǘiuj civitanoj respektu la konsentitajn regulojn.  Jen kiel Zamenhof 

esprimiǡis per propraj vortoj: 
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Memoru, memoru, memoru, ke le sola maniero. por atingi tian pacon estas: forigi unu fojon 

por Ǘiam la Ǘefan kaȌzon de militoj, la barbaran restaǳon el la plej antikva antaȌcivilizacia 

tempo, la regadon de unuj gentoj super aliaj gentoj.  

 

En tre reala senco, la klarvida Zamenhof antaȌvidis la EȌropan Union, pli ol 40 jarojn antaȌ la 

komenco de eȌropa integriǡo. Tragike, EȌropo devis suferi alian mondmiliton, multe pli 

terura ol la unua, antaȌ ol la plimulto fine komprenis, ke  leǡe-deviga kondutkodo necesas 

inter nacioj kiel inter unuopuloj, kaj ke senbrida nacia suvereneco nepre kondukas al milito. 

Zamenhof klare antaȌvidis tion en sia Alvoko al la Diplomatoj, sed oni ne atentis liajn 

avertojn.   

 

Kritikistoj de Zamenhof kelkfoje asertis ke li estis kontraȌpatriota, kaj ke li volas anstataȌigi 

naciojn per senforma, sentradicia homaro. Fakte, li tre klare disigis la sencon de vera 

patriotismo - amo al la propra lando - de Ȅovinismo ï malȄato kaj eǗ  malamo por aliaj landoj. 

Patriotismon li laȌdis, skribante poezie pri sia "kara Litovujo; sed Ȅovinismon la kutime milda 

Zamenhof kondamnis ege forte: 

 

Malbenita, milfoje malbenita estu la intergenta malamo 

 

La skota poeto William Auld, 

bazis sian ofte tradukatan 

poemon en Esperanto, La 

Infana Raso, je la ideo ke la 

plej multaj el niaj nunaj 

militoj kaj konfliktoj montras 

ke la homaro kondutas sin 

kiel 2-jaraǡa infano, kiu 

insistas pri siaj propraj 

interesoj sed ignoras la 

interesojn de Ǘiuj aliaj. Iu ajn 

kiu havis infanojn konas la 

grandegan evoluon de ilia 

konduto inter la aǡoj de 2 kaj 

3. Kiam temas pri la tuta 

homaro, tamen, klaras ke 

granda parto de tiu evoluo 

ankoraȌ ne okazis. Zamenhof komprenis, ke se la paco devos esti daȌra, ǡi devos baziǡi je 

justeco. Li vidis klare ke maljusto kondukas al rankoro kaj venǡemo, kiuj frue aȌ malfrue 

kondukas al konflikto. Lia ideo de justeco entenis ankaȌ lingvan justecon, kaj en tiu senco li 

estis multe pli moderna ol nia hodiaȌa socio. Zamenhof vidis ke le uzo de iu ajn etna lingvo 

kiel lingua franca - Ǘu la angla, la franca, la germana aȌ la Ǘina ï kunportas nemeritajn, 

dumvivajn privilegiojn por la denaskaj parolantoj de tiu lingvo, kaj metas la plejmulton de la 

homaro je dumviva kaj maljusta malavantaǡo. 

 

En la Ǘi-supra senco Zamenhof antaȌeniras sian tempon per jarcentoj. EǗ nun, 100 jarojn post 

lia morto, granda parto de la homaro ankoraȌ ne komprenas liajn radikalajn ideojn. Li 

substrekis la fundamentan unuecon de la homa raso. Liaj ideoj entenis ankaȌ la religian 

sferon, kie li proponis ke, kompreneble Ǘiuj rajtas kredi, aȌ ne kredi, kaj ke Ǘiuj religioj rajtas 
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konservi Ǘiujn detalojn de la propra doktrino, pli bonus por la homaro, se religioj substrekus la 

komunajn trajtojn kaj ne la aferojn kie ili malkonsentas.   

 

Mi finas per kelkaj versoj de la fama Zamenhofa Preǡo sub la verda standardo, kiu bone 

esprimis  la internan ideon, la idealon kiu vivigis Esperanton kaj helpis ǡin disvastiǡi al Ǘiuj 

partoj de la la mondo dum kvin generacioj. Dum la unua Esperanto-kongreso en Bulonjo Ǘe 

maro en 1905 tio estis la plej polemika elemento en la parolado de Zamenhof. La francaj 

esperantistoj, kiuj timis kontraȌjudismon post la Afero Dreyfus, insistis ke Zamenhof 

preterlasu la finan strofon, kaj aparte la sekvajn versojn:   

 

Kristanoj, hebreoj aȌ mahometanoj  

ni Ǘiuj de Di' estas filoj 

 

Zamenhof konsentis ne legi tiun strofon, kontrau sia pli bona juǡo. Nuntempe, 112 jarojn 

poste, la zamenhofa alvoko al unueco kaj paco inter kristanoj, judoj kaj islamanoj, inter homoj 

de Ǘiuj religioj kaj de neniu religio, estas pli grava ol iam ajn.    

 

Ni povas gajni tre multe de la studado de la verkoj de Zamenhof, ne nur pri Esperanto, sed 

antaȌ Ǘio pri la profunda Ȅanǡo de homa konduto kiun li opiniis necesa por certigi la pacan 

kunvivadon de nacioj. Kiel EȌropa Komisionano por Sano, estas por mi granda honoro esti 

kun vi hodiaȌ por honorigi tiun grandan homon, kaj por ke ni alprenu kiel niajn proprajn la 

idealojn de paco kaj justeco por kiuj li donis sian tutan vivon. 

 

 

 

HONORE AL D -RO L. ZAMENHOF (ENKONDUKO EN LA 

KONFERENCON EN FREIBURG )  
  

Karaj geamikoj, 

 

Céad míle fáilte!  Kiel oni diras irlande, ñcent mil bonvenojò al vi Ǘiuj!  Nome de EEU mi 

elkore dankas al GEA pro la agrabla kaj efika kunlaboro en la organizado de nia komuna 

konferenco. 

 

Estas por mi grandega honoro kaj ǡojo, ke D-ro Vytenis Andriukaitis, EȌropa Komisionano 

por Sano, venis honorigi nian konferencon pri alia kuracisto de la sama litova regiono, la 

centjariǡon de kies morto ni solene memoras ï la iniciatinto de nia bela lingvo, D-ro 

Ludoviko Zamenhof.   

 

Komisonano Andriukaitis estas EȌropa Komisionano pri Sano.  Profesie li estas ǧirurgo kaj 

altranga litova politikisto.  En 1984 li ricevis diplomon de historiisto de la Universitato de 

Vilnius.  D-ro Andriukaitis estas la plej altranga politikisto en EU kiu parolas Esperanton, kaj 

kiu konas ties historion kaj kulturon.  Jam kiel junulo li lernis Esperanton kaj subtenis ǡin 

dum la tuta kariero. En nia lingvopolitika konferenco en Nitro, Slovakio, pasintjulie, li brile 

prelegis pri Esperanto kaj en Esperanto.  Legeblas lia parolado en la oficialaj retpaǡoj de la 

EȌropa Komisiono.  Lia eminenta agado kuraǡigas aliajn politikistojn paroli pozitive pri 

Esperanto.  Krom la litova kaj Esperanto, li flue parolas angle, ruse, germane kaj pole.   
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Pluraj kolegoj 

parolos pli detale 

pri Zamenhof kaj 

ties idealoj dum 

la tago.  Do, mi 

komencu 

mallonge per eta 

citaǳo, kaj per 

poemo de unu el 

niaj plej elstaraj 

poetoj, la 

hungaro Kalman 

Kalocsay, kies 

antaȌnomo estas 

irlanddevena.  Li 

verkis la poemon 

ĂNi LaȌdu Linñ 

memore al 

Zamenhof 

nelonge post ties 

morto.  Estas komento pri la internacieco de nia lingvo ke mi, irlandano, memorigos al vi 

belan poemon de hungaro dum germana kaj tuteuropa konferenco!   

 

Henri Dunant, Steve Jobs kaj aliaj: Nur  sukcesas Ȅanǡi la mondon la homoj, kiuj tiom 

frenezas, ke ili pensas, ke ili povas fari tion. 

 

NI LAȋDU LINé.de Kalomano Kalocsay  

 

Memora festôédolora festôé 

Funebre ni solenasé 

Ho, flugis for la flamô de lôkorô 

Kiun ni larme benas. 

 

Nun nek kanonô kun tondra sonô, 

Nek sonoriloj festas... 

Nur batsonoró de nia koró 

Pri la solenó atestas. 

 

En vasta mondó malgranda rondó 

Ja estas ni, gefratoj, 

Sed kun potencó en sankta sencó 

Kuniǡas la korbatoj. 

 

Ho, kunsonorô de nia koró! 

Funebru la Benatan, 

Per kies amó, jen, flagra flamó 

Kunfandis rondon fratan. 

 

Estingis sin la flamó de ló sinó, 

Plu arde ǡi ne hardas, 
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Sed jen la Verkó, ǡi malgraȌ Ǘerkó 

Kaj malgraȌ frostoj ï ardas! 

 

Ǡin vartu ni, ho, ardu ǡi, 

Ke en malgranda sfero 

Post vintra frostó la Pentekostó 

Alvenu sur la Tero.   

 

Ǡis kun ǡojbrilô flamlangoj mil 

Tra lôtuta mondô disflugas, 

Ǡis falas, jen, la peza Ǘenô, 

Nun kiu langojn jugas. 

 

Ǡis en komprenô, eterna benô 

Fratiǡos mondo tuta... 

Ni laȌdu Lin, ke aȌdu nin 

Homaro surdemuta.   

 

Seán Ó Riain 

 

 

 

PAROLADO DE ULRICH BRANDENBURG DUM LA 

KONFERENCO EN FREIBURG  

 
Estimata sinjoro komisionano, sinjoro 

prezidanto, karaj geamikoj, 

Ni kunvenis hodiaȌ por memori pri 

Ludwig Zamenhof, por honorigi lin kaj 

por festi la 130-jariǡon de la lingvo kiun 

li kreis. Mi devas konfesi ke mi ne Ǘiun 

nokton dormas kun la verkaro de 

Zamenhof sub mia kapkuseno. Sed mi 

iom serǗis, relegis kaj komparis kun la 

nuna situacio. Kaj mi povas nur admiri 

lian klarvidon kaj antaȌvidon. Tio 

validas por la rilatoj inter ñgentojò kaj 

Ȅtatoj (pri kiuj li skribis i.a. en la ñletero 

al diplomatojò), por la atento kiun li 

dediǗis al inter-etnaj konfliktoj (ñhomoj 

kiuj en sia patrujo fariǡas fremdulojò) kaj 

por la postulo de lingvaj rajtoj. 

El siaj propraj spertoj en Bjalistoko li 

alvokis al frateco kaj justeco inter 

popoloj. Li fariǡis pioniro de homaj 

rajtoj, sed li ankaȌ distingis inter uzado 

de lingvo (tion povas Ǘiu, egale kion li 

volas esprimi) kaj la idea flanko: tio, 

kion  esperantistoj hodiaȌ nomas interna ideo. La estiǡon de ñunuiǡintaj Ȅtatoj de EȌropoò li 
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antaȌvidis jam en 1914 ï sed li tuj diris ke por ili estas ankoraȌ tro frue. Fakte estis bezonataj 

du teruraj militoj antaȌ ol oni kreis la fundamentojn de la hodiaȌa EȌropa Unio, kiu pro siaj 

historiaj meritoj prave ricevis la pacpremion antaȌ kelkaj jaroj. 

 

HodiaȌ ni observas kun zorgo ke tiu EȌropo Ȅajne atingis iun limon. Plimulto de la britaj 

voǗdonantoj postulis eksiǡon el la EU. Fortiǡas naciismaj movadoj kaj aȌtoritataj reǡimoj en 

pluraj membroȄtatoj. Estas strange ke kontraȌeȌropa propagando iǡis plej forta en landoj, kiuj 

plej profitas de la Bruselaj monrimedoj. Partpreno en balotoj por la EȌropa Parlamento fariǡis 

plorinde malalta. Oni multe parolas hodiaȌ pri la verȄajnaj kaȌzoj. La EȌropa Unio efikas 

malproksima, burokrata, netravidebla. Ǡi trudas sin en vian Ǘiutagan vivon. Decidoj en la EU 

estas tiel komplikaj, ke nur burokratoj, lobiistoj kaj malmultaj politikistoj komprenas ilin. La 

EU fariǡis viktimo de kontraȌ-elita ribelo: ribelo, kiu samtempe sin turnas kontraȌ la 

tutmondiǡo, kaj kiun oni simile povis observi en Usono. Ke oni kulpigas la EU parte ankaȌ 

Ȅuldiǡas al politikistoj, kiuj rutine kritikas Bruselon (en kies decidoj ili mem partoprenas), sed 

volonte ornamas sin per subvencioj kiuj venas de tie. 

 

Ǡustas ke la EU ï kiel ni konas ǡin hodiaȌ ï estas projekto de elitoj: fakto, kiun en si mem 

oni ne povas kritiki. La tiutempaj fondantoj komencis per ekonomia integriǡo kaj poste 

aldonis aliajn agadkampojn, unu malgrandan paȄon post la alia. Iom post iom tiamaniere 

respondecoj transiris de la nacia al la supernacia nivelo. En Bruselo por tiu metodo ekzistas la 

esprimo ñm®thode Monnetò, nomita laȌ Jean Monnet ï unu el la kunfondintoj. Kaj mi estas 

certa ke plej multaj homoj en EȌropo hodiaȌ bone komprenas ke ni kiel individuaj nacioj iǡis 

tro malfortaj por protekti niajn interesojn sub la kondiǗoj de tutmondiǡo. Sed tamen en la 

publiko mankas la konscio ke tiu EȌropo estas nia projekto. La gravaj debatoj - kun malmultaj 

esceptoj - restas je la nacia nivelo. 

 

Karaj geamikoj, 

LaȌ klasika difino Ȅtato 

devas havi tri elementojn: 

Ȅtatan teritorion, Ȅtatan 

popolon aȌ civiton kaj 

Ȅtatan potencon. La EȌropa 

Unio havas teritorion. Ǡi 

havas (almenaȌ en certaj 

agadkampoj) Ȅtatecan 

potencon. Ǡi ne havas 

Ȅtatan popolon, sed almenaȌ 

28 diversajn publikojn kun 

malsamaj interesoj. Ne 

ekzistas eȌropa civito ï 

ecepte tiujn kelkajn centmil 

eȌropanojn kiuj serioze 

partoprenas kaj kundiskutas 

en eȌropaj aferoj. Do jes: EU restis projekto de elitoj. 

 

Kiel reagi? Unu respondo estas lasi pli da decidopovo al la loka aȌ Ȅtata nivelo, reproksimigi 

ǡin al la civitanoj. Tio en multaj kazoj havas sencon ï sed ne forgesu ke ofte ǡuste la 

protektantoj de naturo kaj konsumantoj postulas plia akrajn eȌropajn normojn. La dua 

respondo enhavas pli grandan defion: ñpli da EȌropoò. La vojo al pli granda integriǡo havas 

ekonomiajn kaj socialajn, financajn kaj budǡetajn aspektojn, pri kiuj oni multe diskutas. Sed 



 

EȌropa Bulteno  Majo 2017, No 171 

Ǘio tio nur povas funkcii, se oni paralele sukcesas fermi la emocian abismon inter EU kaj 

civitanoj, fortigi la eȌropan identecon. Kaj tiu tasko devas ankaȌ interesi nin esperantistojn en 

la EȌropa Unio. 

 

La eksiǡo die Britio el la EU levas interesajn demandojn ankaȌ pri la lingva situacio. La 

prezidanto de la EȌropa Komisiono Jean-Claude Juncker en parolado, kiun li faris 

(franclingve) la 5an de majo, esprimis la supozon ke reduktiǡos la rolo de la angla lingvo en 

EU. Ǡi ne malaperos: Irlando kaj Malto, kie la angla lingvo ja havas oficialan staton, ne 

esprimis intencon eksiǡi. Sed imagu nur dum momento ke ili farus: tiam ni havus seriozan 

debaton pri la angla en la EȌropa Unio ï unuafoje debaton pri la angla kiel internacia lingvo 

ne nur kiel fakto (pri kio oni apenaȌ povas dubi), sed kun Ǘiuj juraj kaj politikaj 

konsekvencoj. 

 

Tiu debato nun ne okazos, Ǘar la angla konservos sian staton kiel unu el la naciaj lingvoj. 

Krome jam tiom da homoj tiom da energio investis en la lernadon de la angla kaj kontraȌus 

misinveston ï kaj ekonomia tutmondiǡo fortigas tiun tendencon sendepende de la situacio en 

la EU. Amuze estas sekvi la komencantan diskuton inter fakuloj kiel evoluos tiu ñEU-anglaò, 

kiu funkcios preskaȌ sen denaskaj parolantoj. Tamen ni ne zorgu pri la burokratoj en 

Bruselo : ili sukcesos interkompreniǡi. 

 

Pli grava estas la risko, kiun mi menciis antaȌe, la renaskiǡantaj naciismoj. AntaȌ jaroj la 

tiama franca prezidanto Mitterand parolis antaȌ la EȌropa Parlamento. Unu el la centraj frazoj 

estis: naciismo signifas militon. Tio estas la sperto de la 20a jarcento, kaj ǡi memorigas nin 

pri la alvoko de Zamenhof en 1914. Homoj ekkonscias pri tiu danǡero, multaj iris 

demonstracii en niaj urboj. Ili ekkonscias ke necesas konstrui la eȌropan civiton, kiu ne 

ekzistas. En tiu kunteksto ankaȌ neȌtrala lingvo ne plu dekomence povas esti rigardata kiel 

frenezaǳo. Ni ne faru al ni iluziojn: se iu volas ridindigi la eȌropan ideon, li bezonas nur aserti, 

ke ñekde nun en la EU Ǘiuj estos devigataj lerni Esperantonò ï estus mortiga argumento. Sed 

sen iluzioj: pordeto malfermiǡis por inteligentaj projektoj, kiujn ankaȌ ni povas proponi kej 

eble eǗ ricevi subvenciojn de la instancoj. 

 

Karaj geamikoj, 

La fina venko ne atendas nin ǗirkaȌ la angulo. Sed valoras vivteni la oferton de Zamenhof, la 

projekton kiun li kreis antaȌ 130 jaroj. Vivteni ǡin estas respondeco de la Esperanto-movado, 

ne facila tasko sub hodiaȌaj organizaj kaj financaj kondiǗoj. Aliflanke: la movado jam longe 

ne plu ekzistus, se ǡi ne mem estus unu el la plej simpatiaj civitoj kiujn almenaȌ mi konas! 

 

Ulrich Brandenburg 
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KUNVENOJ DE EEU DUM LA FREIBURGA GERMANA E -

KONGRESO 
 

 

Post la konferenco okazis unuhora diskuto  de la estraro de EEU kun la EȌropa Komisionano 

Andriukaitis pri la eblecoj kiujn EEU povus realigi kun helpo de la komisionano. Pri la 

enhavo de la interparolo vi povas legi en la artikolo ĂEsperantistoj ne sciaséñ. 

 

La 3-an de junio kunsidis la estraro de EEU, kiu traktis kelkajn aktualajn temojn, kiel la 

estontajn konfererencojn de EEU, raporton pri la realigata projekto ĂRememoroj pri rifuǡintoj 

el la Eksjugoslavia militoñ, kaj propono por la funcioj de prezidanto, vicprezidanto kaj 

sekretario en  la estraro elektota la postan tagon. Tiusence en la nova estraro kvinmembra 

estis proponitaj la samaj personoj  en la tri funkcioj kiel ǡis nun: Sean O Riain kiel prezidanto, 

Flory Witdoeckt kiel vicprezidantino kaj respondeculino pri financoj kaj Zlatko Tiġljar kiel 

sekretario. Estas aparte starigita la grava tasko por la estraro serǗi tuj personojn por la 

funkcioj de la respondeculo por financoj kaj de la sekretario en la sekva mandato post tri jaroj, 

Ǘar Zlatko Tiġljar kaj Flory Witdoeckt pro la aǡo ne plu plenumos tiujn funkciojn. 

 

La 4-an de junio  okazis Ǘefa asemblea kunsido kun la oficiala raporta tagordo kaj novelektoj 

de la estraro. ǖeestis 10 asembleanoj kio sufiǗis ke la asembleo plenrajte decidados, Ǘar la 

kotizojn pagis 19 landoj kaj 10 estis reprezentitaj. Post la raporto pri la agado en 2016, pri la 

financoj en 2016 kaj revizoro kaj ioma diskuto Ǘiuj raportoj estis akceptitaj unuvoǗe krom tiu 

por financoj kun du sindetenoj. AnkaȌ laborplano por 2017 estis akceptita. Estis elektata nova 

estraro por la 3-jara mandato inter 2017 kaj 2020. Prezentinte la 5 kandidatojn la prezidanto 

de EEU voǗdonigis la asembleon kiu unuanime akceptis Ǘiujn sen doni pliajn proponojn. En 

la nova kvinmembra estraro estas tri antaȌaj membroj kaj du novaj. Tiel la estraro nun estas 

tre kompetenta por plua laboro, aparte je la nivelo de rilatoj kun la organoj de EU. La 

prezidanto estas d-ro Seán Ó Riain, irlanda diplomato, nun laboranta en Vieno, 

vicprezidantino estas Flory Witdoeckt, entreprenistino el Belgio, la sekretario estas Zlatko 

Tiġljar, emerito el Slovenio/Kroatio. La du novaj membroj estas dro Ulrich Brandenburg, 
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longjara ambasadoro de Germanio, nun loǡanta en Berlino kaj Jozef Reinvart, diplomato el 

Slovakio. Interese ke eǗ tri membroj sufiǗe proksime loǡas kaj povus se necese urǡe kunveni. 

Ne daȌrigis siajn estraranecojn, Petro Balaģ, Sandra Schweder kaj Nikola Raġiĺ. 

Samtage okazis la dua malferma asemblea kunveno kun interesitaj kongresanoj kiu traktis la 

temon de perspektivoj por Esperanto en EU post Briteliro. Partoprenis pluraj kongresanoj en 

vigla debato. 

 

Zlatko Tiġljar 

 

 

 

ESPERANTISTOJ NE  SCIAS KIUJN KOMPETENTOJN 

HAVAS  POLITIKISTOJ KAJ APARTE TIUJ EN EEU  

 
Ni Ǘiam pli en EEU vidas ke esperantistoj daȌre  vivas kun la iluzio ke superaj politikistoj 

povas solvi nian Ǘefan deziron ï enkonduki Esperanton en lernejojn aȌ en EU ǡenerale.  Kaj 

ili daȌre skribas kaj postulas de politikistoj ion tiusence fari. 

 

Politikistoj Ǘiam agis kaj agas cele al sukceso de sia mandato kaj tio signifas ke ili zorgas pri 

leǡoj kiuj portas ion utilan aȌ por ili aȌ por  grandaj kvantoj da homoj kiuj pro tio voǗdonos 

por ili.  Tiusence ili neniam subtenas iun idealismon ï ǡi ja portas materialan utilon nek al ili 

nek al multegaj homoj.  

 

La plej bonaj ekzemploj estas  

esperantistoj kiuj estis 

Ȅtatprezidantoj: Jonas (aȌstra 

prezidanto dum du mandatoj en 

sesdekaj jaroj de la pasinta 

jarcento) kaj Tito, 

Ȅtatprezidanto en Jugoslavio 

inter 1945 kaj 1980). Ili ambaȌ 

publike plurfoje deklaris sian 

subtenon al Esperanto, sed 

ankaȌ plurfoje deklaris ke ili 

mem ne povas oficialigi ǡin, se 

malantaȌ klopodo akceptigi iun 

leǡon ne troviǡas forta postulo 

de popolamasoj. Kaj Tito diris 

eǗ du-foje ke por atingi  

postulon de la popolo, tion devas fari vi ï esperantistoj. Sekve ni devas informadi la popolon 

tiel ke plejmulto sciu pri la avantaǡoj kaj valoro de Esperanto kaj tiam ni povus havi subtenon 

de multaj, se ni proponus iun leǡon al koncerta Ȅtata organo. Tiun konsilon esperantistoj 

neniam obeis. Ili daȌre plu kredas ke sufiǗas postuli de Ǘionpovaj politikistoj, ke ili faru 

laboron anstataȌ ni. Ili certe ne faros tion, Ǘar por atingi informitecon de plimulto de popolo 

pri Esperanto en pozitiva senco, necesas agadi multe pli ol 4 jarojn kiom daȌras mandato de 

politikisto kaj ankaȌ por ke tia laboro povu sukcesi devas tre granda kvanto da esperantistoj 

daȌre aktivadi pri ekstera informado.  
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Sed ofte politikistoj eǗ ne havas leǡajn kaj konstituciajn rajtojn Ȅanǡi  ion en lernaja sistemo. 

Tio estas la kazo Ǘe EU. La superaj EU-organoj (Parlamento kaj EȌropa Komisiono) ne havas 

kompetenton decidi ion ajn en sfero de kulturo kaj lernejoj. Kompetentojn tie havas nur naciaj 

Ȅtatoj. Dum la Freiburga Kongreso la estraro de EEU havis longan interparolon kun 

komisionano de EȌropa Komisiono Vytenis Andriukaitis pri tio, kion li povus fari por 

Esperanto kun subteno de la E-movado. Li klare diris. Kompetentojn pri lernejaj sistemoj 

havas nur EȌropa Konsilio (Konsilio de edukministroj de Ǘiuj 27 Ȅtatoj). En ǡi minimume 7 

ministroj rajtas proponi ion kio devas esti temo por diskuto en la Konsilio. Se, do, iu temo 

atingas la tagordon, Ǘiuj ministroj devas konsenti por ke oni akceptu tion. 

 

Kaj nur tiam la EȌropa Konsilio povas postuli de la edukkomisionano en EȌropa Komisiono 

(en nuna konkreta situacio, sinjoro Navracsics ï komisionano nomumita en Hungario) ke li 

proponu leǡon al EȌropa Komisiono kiu realigus la konkludojn de la EȌropa Konsilio pri 

Edukado. 

 

El tio sekvas, ke unue ni esperantistoj (UEA, EEU aȌ iu internaca E-Komisiono) devas 

formuli akcepteblan  kaj realisman proponon, kiun oni povos proponi al  landaj edukministroj. 

Landaj esperantistoj en minimume 7 landoj devas kontakti sialandajn ministeriojn pri edukado 

kaj la ministrojn por klarigi kaj prezenti tiun proponon kaj konvinki ilin pri la graveco de tiu 

propono por sialandaj gelernantoj kaj Ȅtatanoj. Se oni havas subtenon de almenaȌ 7 ministroj, 

tiam ni povus informi sinjoron Andriukaitis, kiu povas prezenti tiun ideon kun nomoj de la 

sep ministroj al sinjoro Navracsics kaj peti lin ke li plu transdonu tiun proponon al la 

prezidanto de Edukkonsilio, por ke li post konsultiǡo kun la sep ministroj metu la temon al la 

tagordo.  Intertempe Ǘiuj esperantistoj devas klopodi informi pri tio laȌeble persone sialandajn 

ministrojn por certigi en la konsilio plimulton ke tiu propono estu akceptita. AȌ lasi la aferon 

al hazardo kaj preskaȌ certe malsukcesi. 

 

Kiel vi vidas, la Ȅancoj ke oni 

faru Ǘion tion dum du jaroj 

kiom  ankoraȌ daȌras la 

mandato de dro Andriukaitis 

estas ege malgrandaj. En EU 

EȌropa Komisiono aȌ 

Parlamento ne rajtas akcepti 

leǡojn sen antaȌa aprobo en 

la EȌropa Konsilio (pri 

Edukado). La EȌropa 

Komisiono estas nur  

plenumanto de iliaj decidoj. 

Simile estas en federaciaj 

landoj kiel ekz. Germanio, 

kie la federacia registaro, 

kiun gvidas sinjorino Merkel 

tute ne rajtas akcepti iun ajn 

leǡon pri lernejoj (do devigi la lernejojn ion enkonduki en la sistemon), Ǘar tiun kompetenton 

havas nur la federaciaj unuoj. Ili decidas pri  eduksistemo Ǘiu en sia regiono kaj tial ili estas 

multflanke sufiǗe diferencaj. 

 

Kiel do atingi politikan decidon pri enkonduko de Esperanto en lernejojn? Praktike neniel. 

Kiel venkis la angla tiusence? Per fortego de la influo de Usono kaj ties komerco kaj per 
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investo de multa mono en reklamadon de la lingvo far Usono kaj Britio. En Ǘiuj mondaj 

lernejoj oni instruas almenaȌ unu fremdlingvon kaj nuntempe  la angla praktike troviǡas Ǘie, 

Aliaj lingvoj nur fojfoje apud la angla. 

 

MalgraȌ tio EEU ne malesperas. Ni elpensis strategion kaj ni skribos pri ǡi tuj post kiam ni 

scios Ǘu la komenca antaȌkondiǗo estos plenumita, kaj tion ni scios en septembro. 

 

Zlatko Tiġljar 

 

 

 

RAPORTO PRI LA 94-A GERMANA ESPERANTO -ASOCIO 
 

EU-civitanoj Esperanton parolantaj diskutis kun eȌropaj politikistoj Esperanton 

parolantaj  

Gravaj impulsoj eliris el la komuna kongreso de EEU kaj Germana Esperanto-Asocio 

2017  
Pentekoste 2017 en Freiburg im Breisgau, Germanio. Vytenis Andriukaitis el Litovio, EU-

komisionano pri sano kaj sekureco de nutraǳoj, d-ro Seán Ó Riain el Irlando, vicambasadoro 

en Vieno, Ulrich Brandenburg, emerita ambasadoro de Germanio Ǘe Nato (Bruselo), en 

Moskvo kaj en Lisbono, Jozef Reinvart, slovaka diplomato, kaj Zlatko TiȄljar el Slovenio, 

ǡenerala sekretario de EEU - gravaj personoj kontribuis al la sukceso de tiu duobla Esperanto-

kongreso. 

 

Esperanto-muziko 

Esperanto-muziko beligis la 

kongreson. La juna rep-regea 

muzikisto Jonny M el 

Germanio kaj la grupo ĂKaj 

tiel pluñ el Katalunio 

prezentis sian arton, unue en 

moderna kaj poste en 

popolece katalunia stilo. 

 

Emerita ambasadoro 

estiǡis prezidanto de 

Germana Esperanto-Asocio 
La ǳus emeritiǡinta 

ambasadoro Ulrich 

Brandenburg elektiǡis nova 

prezidanto de la Germana 

Esperanto-Asocio. Li estas denaska esperantisto. Elektiǡis krome kiel estraranoj Barbara 

Brandenburg por administraj aferoj, d-ro Matthias Hecking kiel trezoristo, kaj la Germana 

Esperanto-junularo ensendis kiel reprezentanton de GEJ Cornelia Luszczek. 

 

Ekskursoj 

DimanǗe posttagmeze okazis ekskursoj: 

- en la malnovan urboparton de Freiburg, 

- en la novan ekologie kaj sociale elstaran urbokvartalon Vauban, 

- al la atomcentralo Fessenheim, nur 25 km de Freiburg, 
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- al la muzeo Unterlinden en Colmar, Francio 

- al la proksima monto Schauinsland (elparolu: ȄaȌinsland ï t.s. rigardu en la landon) 

 

Partnerurboj  

Prezentiǡis la ǡemelurboj de Freiburg (aparte kie ekzistas Esperanto-kontakto), kaj detale 

raportis Petro Zilvar kaj Zsófia Kóródy pri la tre vigla urbopartnereco de la Esperanto-urbo 

Herzberg/Harz kun siaj partner-urboj. 

 

Politikaj asocioj 

Kunsidis ankaȌ la politikaj asocioj esperantorilataj: la Verduloj (AVE, kunlaboranta fakasocio 

de UEA pri ekologio), kaj E.D.E. (EȌropo Demokratio Esperanto).  

La kongrestemo: paco 
La kongrestemo Paco kaj Milito sufiǗe amplekse kaj profunde okupis la kongresan 

programaron. Pri ǡi temis la Ǘefprelego de Jomo Ipfelkofer sabaton matene. Posttagmeze 

J¿rgen Grªsslin, estro de la ĂArmadinformburooñ (RIB) en Freiburg, raportis detale pri la 

armilproduktado en Germanio germanlingve, esperanten interpretite de Ursula Niesert. Poste 

Alois Eder analizis la kaȄan pormilitan kaj la malkaȄan porarmilan propagandon, kiu uzas la 

psikologian rimedon de la Ăsignifokadroj de vortojñ (neȌrolingvistike nomata Ăframingñ). 

Citaǳo el la juda saǡotradicio: ĂAtentu pri via vorto, ǡi finfine fariǡos via sortoñ. 

 

EȌropa Unio, sukcesa 

pacoprojekto 

En tuja radioelsendo 

(podkasto) de 

Ăkern.punkto.infoñ Johann

es Mueller kaj Eva 

Fitzelová bonvenigis sur la 

podio du gastojn 

kompetentajn pri eȌropa 

politiko: la novbakitan 

GEA-prezidanton Ulrich 

Brandenburg, emerita 

germana ambasadoro, kaj 

la irlandanon d-ro Seán Ó 

Riain, vicambasadoro en 

Vieno. La publiko vigle 

kundiskutis. AnkaȌ 

aȌskultantoj el la tuta 

mondo uzis la eblecon skribi sian opinion, kiun laȌtlegis la Ăadvokato de la publikoñ Julia 

Noe. Jozef Reinvart el Slovakio kaj Zlatko TiȄljar el Slovenio substekis en la diskutado, kiom 

gravas edukado por atingi eȌropan identecon. Diskutanto tiucele postulis komisionojn de 

historiistoj, kiuj harmoniigu la lernejajn historilibrojn nacieme skribitajn. 

 

Paco inter religioj 
Paco inter la religioj estas grava fundamento por paco en la mondo. Tiucele lundon 

antaȌtagmeze okazis podia diskuto inter fideluloj de ses religioj respektive mondkonceptoj: 

Albrecht Kronenberger, katoliko, Hans Böheim, protestanto, Amina Feder, islamanino, 

Robert Springmann, bahaano, Manfred Westermayer, budhisto, Wera Blanke, humanisma 

liberpensulino. Vigle partoprenis en la interȄanǡo de kredoj ankaȌ la publiko. Judino tre 

interesita troviǡis inter la diskutanta publiko. 


